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Dodatečně přejeme 
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           Verona MARTINŮ 
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Jaroslav KADLEC 

SRPEN 
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Miloslav MRÁZ 

    Anna BOROŠOVÁ 

          

          

  

 

        

 

J U B I L A N T I 

Tento Zpravodaj vychází 8. 7. 2021. 
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Milí záchlumští obyvatelé, 

dostáváte do rukou po dlouhých 6 
měsících teprve druhé vydání naše občasníku, a 
doufám, že jste se na něj tentokrát těšili. Je 
pravda, že někteří z Vás jistě, protože už se mi 
ozvali a pídili se po Zpravodaji.  Bohužel ten 
předchozí 3měsíční by byl tak chudý po 
celospolečenském útlumu, že jsme raději zvolili 
variantu půlroční. 

Obec v únoru úspěšně dokončila projekt 
„Rekonstrukce objektu služeb č.p. 79“, který byl 
rozdělen na 2 etapy a podpořen 2 dotacemi 
Plzeňského kraje. Celkové náklady akce dle 
smlouvy o dílo i skutečnosti činily 1.805.176,48 
Kč, přičemž celková podpora kraje byla ve výši 
780.000 Kč. Na první pohled se může zdát, že to 
není až tak moc, ale je to pouhé zdání. Nemuseli 
jsme totiž dostat vůbec nic. Tudíž zcela na místě 
je naopak poděkování Plzeňskému kraji, který 
opět významnou měrou přispěl ke zlepšení života 
u nás. Ještě zopakuji, že předmětem projektu byla 
nová střecha objektu 79 (obchod a hospoda) 
s klempířskými prvky, nová okna místo starých 
výloh, nová okna místo stávajících, 3 nové 
vchodové dveře, kompletní oprava vstupu 
(schody a rampa), nová fasáda. Kolaudační 
souhlas jsme dostali 26.4.2021 a díky odeslanému 
závěrečnému vyhodnocení máme splněno. 

Dále jsme během časných jarních měsíců 
připravovali akci „Přestavba čekárny v centru 
obce“, na kterou jsme požádali o dotaci a dostali 
podporu ve výši 200.000 Kč z Programu 
stabilizace a obnovy venkova Plzeňského kraje 
2021. Její realizaci vidíte během dnešních dnů, 
dokončena by měla být cca do poloviny července. 
Celkové náklady dle SOD činí 493.676,68 Kč. 
Čekárnu nám opravuje stará známá firma MPA 
stavební spol. s r.o., Stříbro, protože navzdory 
oslovení 5 firem opět byla jediná, kdo se přihlásil. 
Ano, je to vážně úsměvné a rýpalové se jistě 
pobaví, ale my jsme rádi. Úsměv i smích je velmi 
prospěšný a pokud rýpalům přispějeme alespoň 
takto, budiž jim přáno….  

Ale teď trochu vážně: Situace na trhu 
firem je stále složitá – nejsou lidi, není materiál, 
zatím pořád hodně práce – a tak pořád dokola. To 
Vám jistě potvrdí každý, kdo je trochu z oboru. 
Prozatím stále u zakázek platí: otázka není za 
kolik, ale kdo a kdy? A jelikož řemeslníci stárnou a 
odchází na zasloužený odpočinek, střední věk 
většinou pracuje v továrnách a mladým řemeslo 
nikdo nepředává. Uvidíme, uvidíme. 

Ve stejném duchu se neslo i poptávkové 
řízení na parkoviště u bytovek. Oslovených bylo 6 
firem, 4 se omluvily, 2 po přemlouvání nabídku 
zaslaly: MPA stavební spol. s r.o., DYBS Plzeň, 
přičemž DYBS by mohl začít nejdřív koncem 
října…A tak bude opět MPA realizovat stavbu 7 
parkovacích míst u trafostanice pod kostelem 
v ceně 459.756,61 Kč. A dále 2 ploch pro 
kontejnery: vedle bytového domu čp. 93 a u 
bytového domu čp. 73 podél plotu Berkových – 
obě za cenu 226.539,27 Kč. Vše obec zaplatí 
z vlastní kapsy, neboť na to dotace nejsou. Vlastní 
realizace červenec až 20. srpen. 
Zároveň obec provádí výměnu vedení veřejného 
osvětlení kolem kostela.  Dělá se společně se 
SMMS Stříbro. Konečný účet uvidíme až po 
realizaci. Otázku převzetí kostela do majetku 
obce najdete v samostatném příspěvku tohoto 
zpravodaje. 

Kromě vlastních stavebních prací je nutné 
připravovat projektové dokumentace, aby bylo 
vůbec možné realizovat. V současnosti máme po 
dlouhých peripetiích a jednáních stavební 
povolení pro projekt Modernizace ČOV Záchlumí 
a zpracovává se dokumentace pro provádění 
stavby. Připravená je projektová dokumentace 
pro Velkoplošnou opravu komunikace na p.p.č. 
256/4 a 242/2 – velmi poškozenou silnici mezi 
starými dvojdomky. Tuto variantu jsme museli 
použít, protože se záměrem kompletní 
rekonstrukce včetně podkladových vrstev jsme 
neměli šanci projít přes aktuální požadavky na 
dopravní řešení, které povoluje Policie ČR pro 
stavební řízení. Oprava sice vydrží o něco méně 
než kompletní rekonstrukce, ale bude zřejmě o 
dost levnější. A přece jen pár desítek let by 
vydržet mohla. 

A co kultura? To je letos velmi slabý 
článek. Kvůli problematickým opatřením jsme 
neměli možnost nic organizovat a ani s dětským 
dnem se nám nechtělo riskovat. Je možné, že to 
někde riskli a provedli bez opatření, ale 
rozhodnutí o osobní zodpovědnosti si musí každý 
udělat sám. Na druhou stranu pořád doufáme, že 
se nám 4. září stejně jako dva roky zpátky povede 
Záchlumská slavnost Panny Marie (asi opravdu 
jen s pomocí Panny Marie). Na jiném místě 
tohoto občasníku si přečtete něco o Vítání 
občánků a především to, že další plánujeme 
začátkem srpna.  

Milí přátelé, mějte krásné léto! Nedejte 
se a nenechte se infikovat strachy, které se do 
nás snaží intenzivně napumpovat média. A pokud 
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nejste dost odolní, vypněte televizi a rádio a 
běžte se raději projít ven, udělejte si výlet s těmi, 
které máte rádi. Buďte přítomní tady a teď,  
protože tady a teď je to přece fajn. Užívejte si 
všechno, co právě teď máte, kým jste. Hledejte 
velikost ve všedních maličkostech, které by Vám 
moc chyběly, kdyby najednou nebyly. Pak ucítíte 
vděčnost. Proč se bát představy, příběhu, který 

tady a teď vůbec není? Jestli by nám něco mohlo 
opravdu uškodit, tak je to málo vzduchu, absence 
kontaktu s přírodou a ztráta lidské blízkosti. A to 
všechno můžete naprosto s přehledem ovlivnit a 
mít. A my na obci se těšíme na další opravdické 
setkání s Vámi se všemi, tak jak jsme to dělávali 
ještě nedávno!  

                   Šárka Trávníčková, starostka 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

  VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Od podzimu loňského roku do jara letošního roku se kvůli  

pandemii zmrazila veškerá kultura. Zasáhlo to bohužel v tomto  
směru i nejmladší  generaci, a to naše nejmenší občánky. 

Klasický ceremoniál  na sále Obecního domu s rodiči, prarodiči, rodinou a 
známými  jsme pro tentokrát museli vyměnit  za osobní návštěvu. Při této příležitosti  
jsme předali připravené dárečky pro děti a květinu pro maminku. Touto nezvyklou cestou  
jsme do života obce přivítali Terezu Křížovou, Charlottu Pluschkovou a Rozárii 
Zahradníkovou.   

Aby rodičům a dětem zůstala  i přes tyto změny hmotná vzpomínka, jsou pozváni 
na dodatečné fotografování  na začátku měsíce srpna, kdy plánujeme vítání pro nová 
miminka.  

A budeme doufat, že individuální předávání dárků a blahopřání už zůstane jen 
jedinou a výjimečnou vzpomínkou. 

R. Štroblová křížová, místostarostka 

 

Zpráva o činnosti Tj Motor Záchlumí 

Fotbalové zápasy byly prakticky přerušeny na podzim 2020 nedohráním soutěžního ročníku kvůli 
pandemii Coronaviru a všichni čekali co bude dál. Odpadla nám celá zimní příprava v Bezdružicích a bylo 
otázkou, co přinesou jarní měsíce. Bohužel po přetrvávajícím problému se nezačalo hrát ani na jaře. Tato 
situace se odrazila i v našem fotbale, ale nyní se snad již blýská na lepší časy.  

Do našeho oddílu přišel jako nový trenér pan Horváth z Bezdružic. Přivedl 
s sebou několik nových hráčů, kteří zaplnily mezery v sestavě Motoru. Po 
počátečních trénincích mají hráči za sebou několik přátelských zápasů se střídavými 
úspěchy. Pro soutěžní ročník 2021/22 byla přihlášena II. třída okresního přeboru ve 
fotbale. S novými posilami doufáme v lepší umístění než v minulých letech. 

Práce na hřišti však neustále pokračují i přes herní výpadky. Stále je nutné se 
o hřiště starat jako v normální sezóně. Doufám, že se teď situace zlepší, neboť fotbal 
do naší vesnice patří. 

 
                                                                                    Vladimír Vácha 
                                                                                     člen výboru TJ                  
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 Usnesení Zastupitelstva obce Záchlumí 
 č. 17/2018-2022 

ze dne 26. února 2021     (výpis) 
A. Zastupitelstvo obce schvaluje:   

1. Jednání dle navrženého programu zasedání. 
2. Střednědobý výhled rozpočtu obce na roky 

2022 – 2023. 
3. Rozpočtové opatření č. 2/2021 (viz příloha 

zápisu). 
4. Smlouvu o poskytnutí účelové dotace č. 

1/2021, na zajištění dopravní obslužnosti 
v roce 2021 mezi obcí a Plzeňským krajem, 
IČO: 70890366, Škroupova 18, Plzeň. Dotace 
bude poskytnuta ve výši 21.615 Kč. 

5. Žádost o poskytnutí dotace z Programu 
stabilizace a obnovy venkova Plzeňského 
kraje 2021 na akci s názvem Přestavba 
čekárny v centru obce“, v případě úspěchu 
pak akci zrealizovat a uhradit vlastní podíl 
z rozpočtu obce. 

6. Zřízení nového Finančního výboru ve složení:  
Vladimír Vácha – předseda, členky Martina 
Kozelková a Radka Křížová st. . 
 

B. Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1. Kontrolu usnesení č. 16/2018-2022. 
2. Rozdělení hospodářského výsledku za rok 

2020 a účetní závěrku za rok 2020 Základní 
školy  a mateřské školy Záchlumí, 
příspěvkové organizace. 

3. Rozpočtové opatření č. 10/2020 a 1/2021 
(viz příloha zápisu). 

 

 

Usnesení zastupitelstva obce Záchlumí 
 č. 18/2018-2022 

ze dne 7. května 2021   (výpis) 

A. Zastupitelstvo obce schvaluje:   
1. Jednání dle navrženého programu zasedání. 
2. Směrnici č. 1/2021 - Organizační řád Obecního úřadu Záchlumí  a 

Pracovní řád Obecního úřadu Záchlumí.  
3. Zřídit věcné břemeno pro zařízení distribuční soustavy (zemní kabelové 

vedení NN) dle § 25 energetického zákona na části p. p. č. 224/1 a 224/6 
k. ú. Záchlumí u Stříbra, a Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene a dohody o umístění stavby č. IV-12-0017647/SOBS/VB1, která 
upravuje rozsah břemene a zřízení zařízení distribuční soustavy ČEZ 
Distribuce a.s., Na Střílně 1929/8, 405 02  Děčín (max 32 m2/53,2 bm).   

4. Převzít na základě darovací smlouvy místní kostel Narození Panny Marie 
s pozemkem st. p. č. 16, a rovněž související pozemky prostranství kolem 
kostela p. č. 261/2, 261/5 a 261/6, vše v obci Záchlumí, k. ú. Záchlumí u 
Stříbra, od vlastníka - Římskokatolické farnosti Stříbro, Jiřího z Poděbrad 
78, Stříbro, ČO: 18252303. 

5. Záměr zřízení služebnosti cesty a stezky pro přístupovou komunikaci pro 
p.p.č. 75/2 po části p. p. č. 75/16 – jedná se o pruh o šířce 4 m podél 
celého p.p.č. 74/5 až do poloviny p.p.č. 75/2, vše k.ú. Záchlumí u Stříbra.    

6. Výpověď Nájemní smlouvy č. NPOZ 2/2020 na část pozemku p. č. 
240/14, k.ú. Záchlumí u Stříbra. 

7. Smlouvu o dílo pro realizační projekt (prováděcí dokumentace) „Celková 
modernizace ČOV Záchlumí“ stavební část na částku 41.820 Kč od J. 
Zabloudila , Na Vinici 1657, Stříbro, IČO: 0201822 a technologická část na 
částku 48.400 Kč s DPH od firmy ENVI-PUR s.r.o., Na Vlčovce 13/4, 
Praha, IČO: 25166077. 

8. Smlouvu o dílo na projekt „Přestavba čekárny v centru obce“ s jediným 
zájemcem firmou MPA  stavební spol. s r.o., Na vinici 1333, Stříbro, IČO: 
25226801 na částku 493.676,68 Kč s DPH. 

9. Pořízení kvalitní venkovní kamery pro monitorování pořádku v prostoru 
dětského hřiště. 

 

B. Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1. Kontrolu usnesení č. 17/2018-2022. 
2. Rozpočtové opatření č. 3/2021 a 4/2021 (viz příloha zápisu). 

 Usnesení zastupitelstva obce Záchlumí 
 č. 19/2018-2022 

ze dne 18. června 2021   (výpis) 

A. Zastupitelstvo obce schvaluje:   
1. Jednání dle doplněného programu zasedání. 
2. Účetní závěrku obce Záchlumí za rok 2020. 
3. Závěrečný účet obce Záchlumí za rok 2020 bez výhrad. 
4. Smlouvu o zřízení služebnosti cesty a stezky pro přístupovou komunikaci pro p. p. č. 75/2 po části p. p. č. 75/16 – jedná se o pruh o 

šířce 4 m podél celého p. p. č. 74/5 až do poloviny p. p. č. 75/2, vše k. ú. Záchlumí u Stříbra. 
5. Potvrzení stále platného záměru pronájmu částí pozemků p. č. 27 a 263 za účelem parkování, a nový záměr pronájmu části 

pozemku p. č. 261/8 za účelem parkování (v místě nových parkovacích míst), vše v k.ú. Záchlumí u Stříbra. 
6. ZO si v souladu s § 84 odst. 4 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, vyhrazuje plnění úkolů zřizovatele 

pro svou organizaci Základní škola a mateřská škola Záchlumí, příspěvková organizace, a to ke dni 18.6.2021. 
7. Uzavření smlouvy o dílo na realizaci 7 parkovacích míst na p.p.č. 261/8 s vítězem poptávkového řízení firmou MPA stavební spol. 

s r.o., Na Vinici 1333, Stříbro, IČO: 25226801, za cenu 459.757 Kč s DPH. 
8. Uzavření smlouvy o dílo na realizaci zpevněných ploch pro kontejnery na p.p.č. 261/8 a 261/1 s vítězem poptávkového řízení 

firmou MPA stavební spol. s r.o., Na Vinici 1333, Stříbro, IČO: 25226801, za cenu 226.540 Kč s DPH. 
9. Uzavření smlouvy na dotační management  Intenzifikace ČOV Záchlumí s paní M. Zabloudilovou, IČO: 03564932, Na Vinici 1657, 

Stříbro, v rozsahu předložené cenové nabídky z 24.5.2021 

B. Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1. Rozpočtové opatření č. 5/2021 (viz příloha zápisu). 
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Zprávy z VELKÉ školičky – 
zpětné ohlédnutí 

za lednem až březnem 

 
 

 

 

Věříme, že vstup do Nového roku 2021 jsme si 
všichni v rámci možností užili co nejpříjemněji, 
a že jsme alespoň trošku pozitivně naladěni a 
otevřeni všemu novému. 
V pondělí 4.1.2021 se nám do školy vrátil jen 1. 
a 2. ročník, 3.-5. ročník čekala distanční forma 

výuky. První týden, ještě plni zážitků z Vánoc a prázdnin, jsme se pomalu ve škole dostávali do „pracovního 
procesu“. Zatímco jsme ve třídě s prvníma dvěma ročníky pracovali s tématem Tří králů, školní družina to 
vzala „od podlahy“, nebo spíše od ponku – v nově vybavených dílnách objevovali kouzlo práce se dřevem – 
řezali, pilovali i začišťovali, moc si to užili a rozhodně v ní spolu nebyli naposled…  

Zima byla nádherná. Díky spoustě sněhu a teplotám pod bodem mrazu jsme mohli v rámci výuky 
objevovat a experimentovat v nejrůznějších oblastech: zjišťovali jsme, co a jak se děje s vodou, necháme-li ji 
na mrazu a vyráběli jsme tak ledové ozdoby plné zrníček a semínek k zavěšení na keříky; jak se změní 
množství sněhu, necháme-li ho roztát; objevovali jsme, co vše lze v přírodě pouhým okem pozorovat a učili 
se tak i mimo jiné na cestách, polích a v lese stopovat a poznávat podle stop zvířata. A víte, jaký je rozdíl 
mezi kroupou a sněhovou vločkou? A jak taková sněhová vločka vlastně vzniká?  Zeptejte se dětí, třeba si 

ještě vzpomenou…       I my sami jsme si v rámci pracovních činností v dílnách zkusili vyrobit své vlastní 
sněhové vločky, a šlo to všem téměř samo. Do sněhu se také krásně kreslilo a dobře se z něj stavělo. Kromě 
různých taktických her plných sněhových koulí a sněhuláků jsme dali vzniknout v rámci tématu o lidském 
zdraví i nejrůznějším virům – a těmi, které naši dětští vědci „objevili“, byste se rozhodně nakazit nechtěli… 

       
Na co se ale ještě v lednu mnozí těšili, někteří se toho možná trošku obávali, ale určitě, co všichni 

očekávali, bylo vysvědčení. 28.1.2021 si 1. a 2. ročník převzal vysvědčení ve své třídě, zato žáci 3.-5. ročníku 
měli předávání vzhledem k distanční formě výuky a epidemiologické situaci netradiční – proběhlo sice 
osobně, avšak mrazivě téměř na sněhu před budovou školy. Všichni pilně pracovali a snažili se v rámci svých 
možností určitě co nejvíce, ještě jednou zpětně gratulujeme a věříme, že i v tomto pololetí naplníte své 
představy a cíle v učení. 

Únor jsme s prvňáčky a druháky začali návštěvou divadla – jeli jsme autobusem do Divadla Alfa, kde 
jsme zhlédli představení Tři siláci na silnici, splnili úkoly s představením spojené a vrátili se do školy. I když 
to byl výlet jen imaginární a virtuální uvnitř třídy, děti si ho užily… Kromě divadla jsme pozorovali i sebe 
sama – každý kousek svého těla důkladně změřil, porovnal, pojmenoval, objevovali jsme, co všechno nám 
naše smysly umožňují poznávat, jaké to asi je žít ve tmě (být slepí) či v úplném tichu (být hluší) … Ale 
protože slyšíme dobře, v družině si žáci vyrobili své vlastní hudební nástroje, se kterými si vychrastili mnoho 
zábavy při hraní a tanci. 

A že je ve školní družině díky paní vychovatelce stále co dělat a děti si užívají spoustu legrace, o tom 
není pochyb. V únoru na žáky čekal maškarní rej, na který se dostavili kostlivec, myslivec, rytíř, kovboj, 
karatista i princezny s drakem. Princeznám se zde asi moc líbilo, tak se rozhodlo, že si zde postaví i zámek. 
Zámek vznikl velkolepý, i s historií a legendou, sjíždělo se na něj po mnoho dní mnoho sličných panen a 
švarných rytířů, občas i drak přiletěl na návštěvu. 

Po uzavření MŠ na základě karantény nastala ve škole zvláštní atmosféra. Děti to vnímaly, ve sněhu 
vytvářely andělíčky pro děti i paní učitelky ze školky a pro všechny nemocné. Ačkoli se přiblížilo masopustní 
veselí, nevěděli jsme, zda nám situace umožní užít si karneval. Bohužel nám okolnosti spojené s „COVIDEM“ 
karneval a průvod masek nedopřály, od 15.2. 2021 byla do karantény uzavřena i ZŠ. Než přešel na distanční 
vzdělávání i 1. a 2. ročník, ještě jsme si stihli při Tučném čtvrtku poslední pátek usmažit v naší školní 
kuchyňce vlastní palačinky plné nových chutí a barev. 

Od 15.2.2021 se již všichni vzděláváme distanční formou. Paní učitelky, žáci i rodiče, mnohdy i 
prarodiče to zvládají výborně a statečně. Učení při distanční výuce mají žáci kromě on-line hodin zpestřené 
nejrůznějšími úkoly – 3.-5.ročník si vyzkoušel on-line maškarní rej a nyní uspořádal on-line jarní výstavu, 
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Zprávy z VELKÉ školičky –  
v dubnu až červnu 

JEDEME DÁL! 
 

pozorujeme jaro v přírodě, objevujeme a prozkoumáváme svět kolem zase trochu jinak, využíváme a učíme 
se s novými pomůckami a prostředky. Všem se nám stýská, chybí nám vzájemný osobní kontakt, už se 
těšíme, až se zase shledáme ve škole. Ale i tak, vše má své a vše nám něco dobrého přinese. Věříme v to.  

Nyní nás čeká v období od 6. do 23.4.2021 on-line zápis do 1. třídy. Máte-li nebo víte-li o budoucím 

prvňáčkovi, rádi ho poznáme…       Více informací na webu školy. Budeme se těšit na osobní setkání a 
shledání. 

Všem přejeme v tomto období pevné zdraví a každý den alespoň trošku radosti a úsměvu… 

Udělejme si svůj svět hezčí…         
          Vaše paní učitelky 
 

 

Po návratu z distanční výuky jsme si užívali 
vzájemnou přítomnost. Všichni jsme se do školy 
totiž moc těšili. Pro některé to z počátku byla 
velká změna. Bojovali jsme s únavou a delším 
sezením, hlavně pomocí pohybových chvilek 
nebo pobytem na čerstvém vzduchu. 1. a 2. třída 

se ocitla ve světě královen a žihadel. Vyrobili si hnízda sršní. Zjistili různé velikosti hmyzích královen a také si 
na sobě vyzkoušeli životní cyklus včelí dělnice.   

Přesto, že jeden karneval si velké děti užily na online výuce. V dubnu bylo ještě jedno maškarní 
veselí ve školní družině. Všichni své nadšení přenesli do přípravy svých masek, všechny byly velmi pěkné. 
Zazpívali jsme si, zatančili, poměřili síly v několika soutěžích. Prožili jsme skvělé odpoledne, na které 
vzpomínáme.  

Také jsme ve škole oslavili Den Země. 1. a 2. třída toto téma propojila s ochranou přírody a vlivu 
člověka na přírodu. 3. až 5. ročník se také věnoval ochraně přírody, třídění odpadů a jeho minimalizaci. 
Dozvěděli se, jak mohou minimalizovat vznik odpadu v domácnosti. Také jsme se v rámci přírodovědy a 
prvouky věnovali tématu sčítání obyvatel. Zjistili jsme, jak a proč letošní sčítání probíhalo. Podívali jsme na 
data, která sčítání přináší. Žáci si vyzkoušeli takový sčítací formulář vyplnit. Většina z nich se příštího sčítání 
bude účastnit jako dospělá a určitě sčítání zvládnou na jedničku.  

Magické páteční odpoledne posledního dubna se naše školní zahrada proměnila na sešlost 
čarodějnic. Nejen, že čarodějnice tančily ale také soutěžily, třeba v hodu koštětem na cíl. V závěru tohoto 
skvělého odpoledne jsme si upekli společně buřty. 

S prvními teplejšími paprsky slunce jsme se vrhli na úpravu zahrady. Vypleli jsme prostory před 
vchodem a také si upravili skleník. Dali jsme se i do pěstování. 3. až 5. třída si přinesla semínka a v rámci 
pracovních činností jsem si předpěstovali sazenice. Které jsme vsadili do skleníku. O skleník se pravidelně 
staráme, půlku jsme totiž připravili pro spolužáky z 1. a 2. třídy, ti dokonce má vytvořené služby na zalévání. 
Pěstujeme cukety, patisony a dýně. Ředkvičky už jsme sklidili a moc si na nich pochutnali.  

Na oknech školní družiny jste mohli číst vzkazy našich žáků, které měly v této náročné době 
vykouzlit kolemjdoucím lidem úsměv na rtech. Vzkazy nesly vlaštovky v rámci festivalu Vlaštov+ffky, který 
pořádala místní akční skupina Český západ.  

V průběhu května se 1. a 2. třída navázala na učení o planetě Zemi. Povídali si o naší republice, o 
jejich jedinečnostech. Zahráli si na architekty a postavili si vlastní město, které jsme udělali bezpečné 
pomocí dopravních značek. Také přemýšleli nad profesemi, které by ve městě neměly chybět.  

Posledního května si 1. a 2. ročník vyjel na krátký výlet. Cílem byla Městská knihovna ve Stříbře. 
Prvňáčky čekalo překvapení. Byli v prostorách knihovny pasováni na čtenáře. V knihovně jsme si to moc 
užili, a nakonec jsme si dali i výbornou zmrzlinu. 

Mezinárodní den dětí jsme oslavili společně na školní zahradě, každý dostal malou sladkou odměnu 
v podobě trubičky plněné zmrzlinou.   

Školní výlet byla cesta nejen za zábavou, ale i za poznáním. Sešli jsme se na vlakovém nádraží ve 
Stříbře a Pendolinem se vydali do Plzně. Kousek cesty k cíli jsme se museli vydat pěšky, bohužel počasí nám 
nepřálo. A tak jsme do cíle dorazili promočení na kost. Cílem byla Techmanie Science Center. Nadšeně jsme 
si zkoušeli exponáty a zúčastnili jsme se i několika show s experimenty. První byla zaměřena na pokusy s 
vodou. Vyzkoušeli jsme si tak co udělá jar nebo jestli kancelářské sponky plavou na vodě. Představení, které 
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Zprávy z mateřinky –  
Jarní pozdravení od „Včeliček“ 

(leden – březen) 

nás nejvíce zaujalo bylo o pokusech s dusíkem. Viděli jsme, jak tekutý dusík mrazí potraviny nebo jak dokáže 
zvětšit svůj objem. Trochu tak trpěly naše uši. Nejvíce nás však zaujalo mražení rukou na jednom z 
dobrovolníků. Dokonce jsme měli možnost si to vyzkoušet. Moc jsme si také užili nakloněný pokoj, který 
dokonale klamal náš mozek. Někomu bylo i trochu špatně. Zajímavá byla i ukázka ohnivého tornáda, které 
se vyskytuje třeba v Austrálii a má ničivou sílu. V Techmanii jsme prožili krásné dopoledne, cesta zpět 
vlakem byla náročná. Ale dorazili jsme v pořádku a plni nových zážitků. 

Několik dní před koncem školního roku jsme také vyrazili do kina ve Stříbře na film Mazel a les 
zázraků. Film byl velmi krásný a plný dobrodružství.   

Poslední červnový den naši žáci dostali ocenění za svoji pracovitost v podobě vysvědčení. Letošní 
školní rok byl náročný, ale i poučný a všichni doufáme, že si z něho odnášíme něco krásného a 
nezapomenutelného. A o tom to přeci je. „Všechno špatné je pro něco dobré“. Nezapomněli jsme se také 
rozloučit s našimi páťáky, pro které byl letošní školní rok poslední v naší malé školičce.  

 Zapojili jsme se také do programu, který vyhlásilo MŠMT, jak pomoci žákům, kteří potřebují něco 
ještě zopakovat nebo upevnit. Od 19. do 23. července bude v Záchlumí probíhat „DOUČOVACÍ KEMP „, 
který využili i cizí žáci. Jsme moc rádi a už se na ně těšíme. 

                                                                                                                   Vaše paní učitelky 
 

 

 Od napsání posledního 
pozdravu z naší malé „školičky“ to 
uteklo jako voda. Začátek roku 2021 byl 
poznamenán pandemií, které jsme se i 
my „Včeličky“ „chtě, nechtě“ musely 
přizpůsobit. Bohužel bylo nutné zrušit 

naše naplánované „Tříkrálové koledování“, na které jsme se moc těšily. Aby naše děti nezůstaly zkrátka, 
připravily jsme pro naše „Včeličky“ „školkové koledování“ se zpěvem, tancem a básněmi věnované „Třem 
králům“. Pro dotvoření té správné „tříkrálové atmosféry“ jsme si vyrobily „zlaté“ koruny, kterými jsme si 
následně ozdobily čepice, a alespoň provizorně se v nich prošly po Záchlumí. Kdo byl zrovna doma, mohl 
z okna pozorovat, jak to našim malým „králům“ slušelo. Pro děti pak byla ve školce nachystána sladká 
koleda. Protože během měsíce ledna vládla tuhá zima a dokonce po několika letech napadla pořádná 
sněhová „peřina“, která k radosti všech dětí vydržela, užívaly jsme si dosyta zimní radovánky. Stavěly jsme 
sněhuláky, pátraly po stopách zvířat, dělaly různé „sněhové“ pokusy a vyráběly ledové ozdoby, kterými 
jsme zkrášlily, byť jen na chvilku, plot naší „školky“. Zopakovaly jsme si, jak se máme v zimě správně 
oblékat, na co určitě nikdy nezapomenout, aby nám pak venku nebyla zima.  

Na konci ledna se naše třída proměnila v „Ledové království“, ve třídě nám vyrůstaly rampouchy, 
padaly vločky. Děti celý týden navštěvovaly mateřskou školu převlečené za Annu, Elsu a Olafa ze známé 
pohádky. Zpívaly jsme a tančily na ústřední melodie pohádky. Četly si pohádky a příběhy inspirované 
pohádkovým filmem. Hrály deskové a didaktické hry inspirované touto pohádkou. Kreslily a tvořily. Celý 
tento ledově pohádkový týden jsme zakončily soutěžemi a diskotékou. Všechny děti si tento zimní 
pohádkový projekt užívaly plnými doušky.  

Konec ledna a začátek února jsme se zaměřily na zimní přírodu kolem nás. Pozorovaly jsme ptáky, 
kteří k nám chodili zobat zrníčka do krmítka. Abychom jim trochu přilepšily, vyráběly jsme pro ně závěsná 
krmítka ze semínek. Děti si zahrály na detektivy, hledaly stopy zvířat ve sněhu a společnými silami pak na 
základě nabytých znalostí „vyráběly“ společně krmelce pro zvířata, ke kterým přiřazovaly zvířata a jejich 
stopy.  

Začátek února jsme zasvětily Masopustu, který nám bohužel překazila karanténa a následné 
uzavření všech mateřských škol, tedy i té naší záchlumské. Ale ani doma nezahálíme! Každý týden 
připravujeme pro „předškoláky“, ale i pro děti, které mají zájem, distanční výuku formou tematických 
pracovních listů, „bojových“ her a příběhů, které jsou zaměřeny na dovednosti, které by měly děti 
zvládnout před nástupem do první třídy.  

Díky nim si děti mohly „ochutnat“ trochu z masopustního veselí, zahrát si jarní „bojovku“ se 
včeličkou Janičkou, nezapomněly ani popřát všem ženám k jejich svátku, mohly si vyrobit vlastní 
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Prázdniny nám již ťukají na vrátka 
(duben – červen) 

pohádkovou knížku nebo se připravit na velikonoční svátky. Všechny tyto aktivity byly pravidelně vkládány 
na webové stránky školy. Vyráběli jsme různé pomůcky, které, jakmile to bude možné, využijeme po 
návratu do mateřské školy a samozřejmě se sebevzděláváme.  

Věříme, že se epidemiologická situace zlepší a my se s našimi malými „Včeličkami“ sejdeme 
v mateřské škole co nejdříve, jakmile to situace dovolí. Chybí nám jejich nekonečná energie a hlavně se nám 
po nich moc moc stýská!!!!! I přes tyto těžkosti, které trápí nás lidi, od těch nejmenších po nejstarší, k nám 
po dlouhé zimě přišlo jaro. Začínají rozkvétat primule, sněženky a krokusy, začínáme připravovat zahrádky 
pro novou výsadbu. Rodí se nová mláďata. Poletují první včelky, a tak snad i naše mysl trochu pookřeje a 
svět se nám bude zdát lepší. Sluníčko nás dobíjí pozitivní energií, kterou tolik všichni potřebujeme. 

Přejeme vám, našim čtenářům, pevné zdraví a veselou mysl. Užívejte si přítomnosti jeden druhého 
a radujte se z maličkostí, vždyť, ač to tak mnohdy nevypadá, stojí za to žít! 

        Vaše „Včeličky“ z mateřinky 

  

a my všichni se těšíme na letos 
opravdu zasloužený odpočinek, 
dovolenou v kruhu nejbližších, 
na letní radovánky a 

sluníčkovou pohodu. Tento školní rok byl bohužel celý poznamenaný pandemií a my, učitelky – Včelky, 
bychom chtěly poděkovat rodičům za to, jak celý tento školní rok zvládli. Rodičové, prarodičové všem vám 
děkujeme za to, že jste neztratili tolik potřebný nadhled a optimismus a dokázali jste společně s vašimi 
ratolestmi přestát období distanční výuky s noblesou a grácií. Děkujeme!!!  

My jsme se v naší mateřince sešli společně s těmi nejstaršími Včeličkami v pondělí 12. dubna 2021 po 
téměř dvouměsíční distanční výuce. Zopakovali jsme si vše, co se během distanční výuky povedlo a těšily se 
na zbytek Včeliček, bez kterých nám v tom našem „úlu“ bylo moc smutno. Dočkaly jsme se a 26. dubna 
2021 byla naše mateřinka plná dětského smíchu a „brebentění“.  

Včeličky se první květnový týden zaměřily na bezpečné chování v dopravním provozu. Celý 
„dopravní“ týden jsme zakončily jízdou zručnosti na kolech, koloběžkách a odrážedlech, kde jsme si nově 
nabyté znalosti vyzkoušely „na vlastní kůži“. Každé z dětí, které úspěšně zvládlo připravené úkoly spojené s 
jízdou na kole, koloběžce či odrážedle, obdrželo diplom opravňující k jízdě na kole pod dohledem dospělé 
osoby.  

My Včeličky si moc vážíme našich milých maminek, a tak jsme na našem plotě „Láskovníku“ daly 
příležitost všem, kterým by nebylo proti srsti vyjádřit svoji lásku k mamince pěkným srdíčkem. Zapojit se 
mohly děti nejen „školkové“ a věříme, že maminkám vzkazy plné lásky udělaly radost. My v mateřince jsme 
navíc pro naše nejmilejší maminky vyšily srdíčka provázkem stejně tak dlouhým, kolik měřila ta, která 
Včelička v den Matek. Maminky tak jednou, až jejich dítě opustí rodné hnízdo, budou moci provázek 
vymotat a vzpomínat na dětská léta svých „zlatíček“.  

Svátek nemají jen maminky, ale 1. června 2021 jsme společně oslavily svátek všech malých Včeliček – 
Mezinárodní den dětí. Nejdříve jsme si vymalovaly textilní „zvířátkové“ polštářky. Práce nám šla pěkně od 
ruky, a tak si Včeličky odnesly domů „hotová malá umělecká díla“ na památku této události. Celý slavnostní 
den jsme završily leteckou slavností vlastnoručně vyrobených papírových Vlaštovek, se kterými jsme plnily 
různé zapeklité letecké úkoly.  

Sluníčko nám v květnu krásně svítilo, a tak jsme si my pilné Včeličky nasbíraly plný koš 
pampeliškových květů, ze kterých jsme si společně „vyrobily“ Pampeliškový med. Každá ze Včeliček, která 
pilně sbírala, si domů odnesla skleničku medu pro zdraví.  

Vypěstovaly jsme si také sami bylinky, kterými jsme si ozdobily vlastnoručně připravené svačinky. 
Příští školní rok nemají u nás bacily šanci.  

11. června 2021 jsme se díky projektu „ŠKOLA PRO ŽIVOT“ rozjely, my Včeličky, pro nás do dalekého 
Bečova nad Teplou na celodenní výlet, abychom navštívily místní botanickou zahradu, na které si pro nás 
připravil všemi dětmi milovaný „pan Pohoda“ zábavně-naučné dopoledne. Včeličky zhlédly tematické 
divadelní představení „O zlaté rybce“ v krásném koloritu Korunního rybníka. Pak se vydaly po stopách 
rostlin a úkolů naučnou stezkou. Zasadily si vlastnoručně rostlinu gazánii, kterou si domů odvezly z výletu 
jako upomínku. Věříme, že jim „kytička“ bude dělat radost po celé léto. Nakonec se všechny od těch 
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nejmenších po ty nejstarší vyřádily na hřišti plném zábavných dřevěných prvků. Domů Včeličky odjížděly 
příjemně unavené, plné „všemožných“ zážitků. Moc jsme si to užily!  

15. června 2021 jsme se po roční pauze nechaly zvěčnit paní fotografkou. U nás v mateřince to všem 
Včeličkám moc slušelo a fotografie se moc povedly. 

I tento rok nastává čas, kdy se musíme „chtě, nechtě“ rozloučit s těmi Včeličkami, které v září otevřou 
školní dveře do „velkého života“ a ty naše malá „školková“ vrátka za sebou zavřou naposledy. Tento rok 
jsme se rozloučily v „princeznovském“ stylu s dvěma „školačkami“ dne 2. července 2021, kdy jsme pro ně 
připravily slavnostní pasování a rozloučení s mateřskou školou. „Děvčátka, hodně štěstí a úspěchů v dalším 
životě! „ 

Přejeme nejen jim, ale vám i nám všem, aby letošní prázdniny byly co nejméně poznamenané tím, co 
se kolem nás děje. Přejeme si, abychom se všichni mohli pořádně nadechnout, nabrat tolik potřebnou 
energii a sílu překonávání překážek, které život staví do cesty našim snům a plánům a abychom 
nezapomněly na to nejdůležitější, na péči o zdraví, bez kterého to všechno nejde.  

Milí čtenáři užijte si léto, sluníčko a to, že jste spolu! Těšíme na vás příště znovu nad šálkem kávy či 
čaje, při četbě vašeho i „našeho“ Záchlumského zpravodaje!  

                                                                                                                                      Vaše Včeličky 

 

 
  

INFORMACE PRO RODIČE 

Vhledem ke skutečnosti, že byla letos mateřská škola díky vládním 
nařízením uzavřena již 2 měsíce na jaře (duben – květen), rozhodl její 
zřizovatel (zastupitelé obce Záchlumí), že v době školních letních prázdnin 
zůstane ŠKOLKA LETOS OTEVŘENÁ. 
Její služby mohou v souladu s § 34, odst. 11 Školského zákona využít rovněž rodiče dětí, 
jejichž školka v jiném místě bude v tuto dobu uzavřená. 

Úřední hodiny 

OBECNÍHO ÚŘADU ZÁCHLUMÍ 
 

Pondělí 8:00 – 11:00  13:00 – 16:00 
Středa 8:00 – 11:00  13:00 – 16:00 
 

V případě naléhavé záležitosti je samozřejmě možné 

domluvit se telefonicky i na jinou dobu. 
Tel: 374 622 030 

ZÁCHLUMSKÁ 
SLAVNOST PANNY 

MARIE 
Pokud nám bude situace 

příznivě nakloněna, 

připravujeme letošní 

slavnost na 4. září. 

Udělejte si poznámku ve 

svých diářích!  



11 
 

 
 

 

 
Po několika letech se nám letošní zima předvedla v plné kráse a síle, jak to umí jen ona. Byla však v 

mnohém jiná. Málo pohybu, minimum kontaktů, nejistota, stres. To vše působí, že se cítíme vyčerpaní, 
bez energie a chuti do života. Většina milovníků přírody a včelaři s nedočkavostí vyhlížejí jaro.  
Máte rádi čekání? Myslím tím čekání na věci, o nichž se můžeme domnívat, že nám přinesou něco 
lepšího, třeba čekání na jaro. To začíná okamžikem, kdy zmizí poslední zbytky sněhu, jaro začne být cítit 
ve vzduchu. Přijde, zaťuká a vejde. Je slyšet zpěv ptáků, bzučení včel, příroda se probouzí a ukazuje své 
první kvítky.  
Musíme doufat, že tento včelařský rok bude lepší než ten minulý. I když nebude tolik medu, jak si 

představujeme, budeme se snad moci radovat ze svých zdravých včelstev Nevčelaříme přece jenom pro 
získávání medu, ale pro udržení  naší krásné přírody.  

Únor byl velmi rozmanitý, mlhy, sněžení, námraza a náledí v týdnu od 8.2.- 15.2. byla velmi mrazivá 
rána, až - 17 st., ale potom se zase začalo oteplovat. Od 22.2. byly sice ranní teploty stále okolo +1st, 
ale přes den  bylo příjemných  až  +15st., na slunci + 26-  +28 st. Včely měly mnoho dní své velké 
prolety a dokonce již nosily i pylové rousky. Březen za kamna vlezem, tak tato pranostika se letos 
vyplnila. Prudce se ochladilo, sněžilo a byly větry o síle, která odnášela vše, co jí stálo v cestě. 

Závěrem ještě pokračování čmeláčkova příběhu: 
Byl tu únor, krásný teplý den a statný čmeláček k nám přiletěl, 
protíral si kožíšek, pak po prstě mi lez a zabzučel,  
že kolem úlů se již proletěl  ale tu svou včelku neviděl. 
Snad tu zimu přežila a vir ji nezničil, až bude hodně sluníčka prý rád by si s ní zatančil. 
Přišel březen a s ním mráz, čmeláček se schoval zas. 

Zabručel si do kožíšku, předtuchu mám velkou, již se asi neuvidím s mojí včelkou. 
Tak skončila velká láska dřív, než vykvetla sedmikráska.     

------------------------------------------------------------------------- 

 

Ohlédnutí za rokem s pandemií 

Prožili jsme zvláštní rok, kdy se mluví o největší globální krizi od druhé světové války. Někteří mají za 
sebou měsíce náročné práce, zejména naši zdravotníci, jiní jsou nuceni pracovat z domova v provizorním 
režimu a někdo práci úplně ztratil. Někdo měl více volného času, pro jiné je to stále zkouška nervů při 
distanční výuce svých dětí. A co víc, pro mnohé to byl a stále je rok zdravotních potíží a komplikací. Ze 
dne na den se mění rozhodnutí, zákazy, příkazy a mnoho bezohledných občanů je nedodržují, a proto se 
stále nedaří tuto COVID nemoc zastavit. Velkým přáním nás všech je, ať tuto těžkou dobu překonáme 

bez ztráty někoho z našich nejbližších.            

Protože letos velikonoční svátky probíhaly netradičně bez návštěv a koledy, připomeňme si  

Velikonoční tradice: 

❖ Pašijový týden trvající od středy do neděle  znamenal předem jasně dané úkoly a jídla, která 

hospodyně připravovaly. 

❖ Škaredá středa je letos již 31.3. a znamenala přípravu nevzhledného, škaredého jídla. Tradičně se 
pekly nejrůznější placky, bramboráky a jidáše. Zelený čtvrtek byl kromě zelených pokrmů- třeba 
kopřivové polévky, nebo hrachové kaše, zasvěcený také luštěninám, které nasytily tělo před pátečním 
velkým půstem. Připravoval se šumajstr, kočičí svatba a pučálka.  

❖ Velký pátek probíhal obvykle ve znamení přísného půstu. Někdo nejedl vůbec, jinde se jedla jídla z 
ryb a bylo to obvykle jen jedno jídlo na celý den.  Bílá sobota znamenala konec půstu a zároveň 

přípravu na velkou slávu v hospodářství i v kuchyni. Právě v sobotu se pekly většinou mazance, 
věnce a také velikonoční nádivka.   

❖ Boží Hod Velikonoční se nesl po dlouhém období odříkání ve znamení hostiny. Peklo se mladé maso 
(jehněčí a kůzlečí). připravoval se pořádný masový vývar a na stole nesměl chybět tradiční sladký 
beránek. Velikonoční pondělí již sice nepatří k pašijovému týdnu, ale vzhledem k volnému dni ho jako 
svátek počítáme. Dříve, stejně jako dnes, se připravovala vajíčka v nejrůznějších úpravách, pletly se 

pomlázky a zdobily  kraslice. 

Vraťme se k tradičním velikonočním pokrmům  i jindy, kdykoliv během roku!                                           

---------------------------------------------------------------------------- 

Duben, ještě tam budem 

Konec března až do 1.4. nás naladil na to, že bude konečně jaro, ale nebylo tomu tak. Po teplotách 

skoro letních +16-+23 st. a na sluníčku +30 - +36 stupňů se na Velký pátek prudce ochladilo a téměř 

VČELAŘSKÉ     OKÉNKO   PANÍ  ŠACHOVÉ 

… OD LEDNA DO ČERVNA … 
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celý duben byly ranní  teploty nulové, až mínusové a denní okolo + 6 st. Na pondělí velikonoční sněžilo. 

6.4. byla chumelenice a další dny byly opět sněhové přeháňky. Nejtepleji bylo 10,11.18,21.4,  +17 st. 

Teploty byly jak na houpačce, jeden den  příjemně a druhý den jsme opět vytahovali teplé bundy. Období 
teplého počasí se střídalo s dlouhým obdobím chladu, deště a sněžení a ve včelstvech je to vidět. Prostě 
pravé aprílové počasí. 

Měsíc květen je nejen měsíc lásky, ale také měsíc včelařství.  Je vždy plný barev a vůně z rozkvetlé 
přírody, Plně nakvétají ovocné stromy, pole řepky, hořčice a na neobdělaných plochách září žluté květy 

pampelišek a do bílé se obléká i trnka a hloh. V teplých dnech při dostatku vláhy je květen rozhodujícím 
měsícem pro získání dostatku pylu a nektaru pro vznik květných medů. Přáním je, ať se po studeném a 
deštivém dubnu počasí v květnu konečně umoudří. 

Meteorologové však slibují, že budou silné větry, sněhové přeháňky, pár teplých dnů a znovu 
ochlazení. Předpověď jim skutečně vyšla. V týdnu od 3.5.- 6.5. foukal ledový vítr, 10.5. bylo + 29st. a na 
slunci + 33 st. a na prvního " zmrzlého muže " se ochladilo na 12st. a začalo pršet do krásně rozkvetlých 
stromů a řepky. Včely se mezi kapkami deště snažily vyletovat z úlů a nasbírat pyl. Při náhlé přepršce se 

rychle vracely zpět a mnoho jich do úlů již nedoletělo. Celý květen byl velmi chladný,větrný a deštivý, 
jen. 17.5. se v odpoledních hodinách objevila krásná, dvojitá duha. 

Předpokládá se, že letošní výnos medu bude ještě menší, než minulém roce. 
Již je tu červen, měsíc, který máme rádi,  měsíc nástupu léta, kdy dny bývají převážně slunečné a 

teplotně velmi příjemné, s dlouhými dny a krátkými nocemi. Jsou ale vyjímky, které nám příroda připraví 
a které se nedají námi lidmi změnit. Prvních 14 dní měsíce se teploty pohybovaly okolo 25 st.C,, od 15.6. 
bylo dusné, tropické počasí s teplotami od 26st. do 34st a na slunci bylo až 44st.C. Na první letní den se 

po velké bouřce prudkém dešti ochladilo, a tak tomu bylo celý týden - bouřky, déšť a teplota do 20 st. 
Ale vše je relativní, protože ani horký a suchý rok by neprospěl úrodě a ani včely by neměly ze 

zaschlého nektaru v květech prospěch. Je třeba všeho s mírou, ale to my neovlivníme. Zde jsou po 
prudkých deštích polehlá pole a někde i vývraty stromů. Horší situace je na Moravě, kde tornádo 
způsobilo strašnou apokalypsu a srovnalo se zemí mnoho vesnic, napáchalo strašné škody a bohužel 
umírali i lidé. 

Doufejme, že další měsíce budou bez větších extrémů a prožijeme klidné dovolené (ovšem stále za 
přísnějších opatření). 

Marie Šachová            

 
 
 
 
 

Mnozí z Vás jistě zaznamenali, že na místním hřbitově přibyl v květnu kousek od studny nový 
pomníček, na kterém je napsáno: „VZPOMÍNKOVÉ MÍSTO PRO VŠECHNY, JENŽ S NÁMI JIŽ NEMOHOU BÝT.“ 
A přesně takový význam nový pomníček má. 

Během času bylo na našem hřbitově pochováno mnoho lidí, jejichž pomníky už dávno zmizely. Na 
velkých hřbitovech stávají kříže, které slouží jako společný odkaz pro všechny. Nám se kříž jako takový úplně 
nezdál, a proto jsme zvolili tuto variantu.  

Původním záměrem bylo uspořádat 
nějakou akci, kdy bychom Vás na toto 
místo společně přivedli a udělali slavností 
odhalení. Bohužel okolnosti nám nebyly 
nakloněny a nikdo nevěděl, kdy a jestli 
vůbec letos budeme schopni něco 
takového zrealizovat. Volíme tedy tento 
způsob, jak Vás seznámit, proč a kdo dal 
na hřbitov nový pomník. 

Vzpomínkové místo slouží jako 
společný pomník pro dávno zaniklé hroby 
a hrobky. Místo, kde každý může zapálit 
svíčku jako vzpomínku a světlo pro ty, 
kterým ji už nikdo z rodiny zapálit 
nemůže. 

VZPOMÍNKOVÉ MÍSTO 
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KOSTEL NAROZENÍ 
PANNY MARIE 

Historická stavba, která stojí uvnitř obce, je  
kostel Narození Panny Marie. Dlouhé roky chátrající a 
opuštěná stavba ožila poprvé v roce 2019, kdy se tu 
poprvé odehrála naše nová Záchlumská slavnost Panny 
Marie. 

V současné době je vlastníkem této stavby 
Římskokatolická farnost ve Stříbře, která patří pod 
Biskupství plzeňské. Letos v lednu jsme od Biskupství 
plzeňského dostali dopis, ve kterém nám majitel 

vysvětluje, že není schopen kostel opravovat ani udržovat, a tudíž jej jako první nabízí obci. Pokud obec o kostel 
nebude mít zájem, přenechá jej v souladu s § 1045 Občanského zákoníku státu. 

A co dál? Stáli jsme před složitým rozhodnutím, kde každá varianta ano nebo ne má svá pro a proti. 
Fakta jsou jasná: jedná se o jedinou kulturní památku obce Záchlumí, která stojí uprostřed vesnice, a tudíž její 
stav a budoucnost bude mít zásadní vliv na obec. Při rozhodování jsme přihlédli k faktu, že kostel má kompletně 
novou střechu (krov a krytina) nad hlavní lodí, což mu zásadně ovlivnilo jeho další životnost. Jediný způsob, jak 
tuto budoucnost ovlivnit, je být vlastníkem. Ke kostelu přináleží pozemky, které jsou součástí chodníku 
k bytovkám, místní komunikace kolem kostela, v těchto pozemcích vede veřejné osvětlení a částečně kanalizace. 
Změna vlastníka v případě prodeje soukromníkovi by pro obec mohla mít dost fatální důsledky. Na druhou stranu 
je nezbytná oprava kostela, která na obec nakládá jistou finanční zátěž. A ještě je tu třetí strana, která vychází ze 
zkušenosti obce z minulosti, kdy se ze strachu z finanční zátěže vzdala nemovitostí – třeba kulturní dům, nebo 
odmítnutí bytovek – starousedlíci dopady zcela jistě dobře znají a nemá cenu to dál rozvádět. 

Proběhla jednání s Biskupstvím, které nám předložilo svou standartní smlouvu. Ta obsahovala řadu 
omezení vlastnických práv a závazků vůči církvi. Nechali jsme zpracovat právním zástupcem smlouvu vlastní a 
předložili ji Biskupství. Po vysvětlení našeho záměru a rovněž postavení obce coby seriózní strany, biskupství 
souhlasilo s naší verzí, která mimo jiné obsahuje ustanovení o tom, že obec může kostel vrátit, pokud se jí 
nepodaří sehnat prostředky na opravu a nebude schopná kostel udržovat. Přičemž možnost přenechat kulturní 
památku státu má stejně jako církev i obec. 

Ačkoli záměr převzít kostel se souvisejícími pozemky na základě darovací smlouvy obec již schválila a 
zveřejnila, pokračuje ještě před podpisem smlouvy jednání 
ohledně pozůstatků původního vybavení, které by se v případě 
opravy kostela do něj mělo vrátit. 

Pokusíme se vrátit kostel do života naší vesnici. A to nikoli 
pouze jako svatostánek pro sakrální služby, ale jako skutečnou 
kulturní památku, která neodmyslitelně patří k historii Záchlumí, je 
odkazem našich předků, poukazuje na naše kořeny. A je jedno, 
jestli odsud pocházíme, nebo jsme se přistěhovali, energie tohoto 
místa zkrátka do Záchlumí patří. Je to místo k setkávání lidí a má 
své specifické kouzlo. 

Rádi bychom vyšli z dostupných materiálů a zpracovali 
záměr na postupné, etapizované opravy, na které se budeme 
snažit získávat dotace na podporu nemovitých kulturních památek. 
Krůček po krůčku a možná i s Vaší pomocí se nám to podaří. Jsou 
lidé, kteří přijdou pomoci s úklidem, jiní přinesou obrázek – a to 
jsou drobné podněty, které kostelu pomalu vlévají krev zpátky do 
žil. Pro nás prostě vlastnictví kostela přináší naději, jeho odmítnutí 
pak jistotu problémů pro další generaci. Říká se, že kvalita života 
obce se pozná podle toho, jak vypadá její hřbitov, čekárna a kostel. 
Tam se totiž vidí, jak se k sobě lidé chovají, jaké hodnoty vyznávají,  
jakou úctu chovají ke svým předkům...  

Vyřešili jsme jiné problémy, pojďme se zkusit poprat i 
s touto výzvou! 

r. 1996 

r. 2021 
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Dětský den 

Piknik 

Pracovní činnosti 

Čtenáři 

ŽIVOT 

V ZÁKLADNÍ 

ŠKOLE 

Techmánie 
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Dárek v podobě osušky s vlastními 

fotografiemi a knížku plnou tipů 

na výlet po Čechách věnovala 

páťákům OBEC ZÁCHLUMÍ. 

 
  

SLUNOVRAT VYSVĚDČENÍ 

PÁŤÁCI 
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VČELIČKY 
V AKCI 

Obecní úřad děkuje včeličkám 

z mateřinky za výborný 

školkový pampeliškový med! 


